
Prostor je za vse, le dogovor manjka
V povojnih letih so zlasti na podeželju zrasli številni zadružni, kul-

turni in društveni domovi, v katerih so svoj prostor našli kinematogra-
fi, knjižnice, gledališke skupine. V njih je potekalo kulturno življenje
kraja in gledalcev je bilo na raziiih prireditvab vedno dovolj. Zdaj pa
večina teh domov samuje, razpada; knjižnice so se umaknile trgov-
skim lokalom, kinematografi bifejem, kulturne dvorane so pričeli
uporabljati kot skladišta delovnih organizadj in podobno. Vzdrževa-
nje teh domov in plačevanje tako imenovanih funkcionalnih stroškov
postaja marsikje vse večji problem.

občinskih in republiških tekmo-
vanjih dosegajo zavidljive uspe-
he.«

Tako je v dvorani, ki je bila od
postavitve doma pa do ncdavna.
namenjena le kulturni dejavno-
sti, dobil svoje mesto tudi špurt.
Toda se seveda marsikomu zdi
čudno. Igralci namiznega tenisa

Zadružni dom v Zalogu

Med tistimi domovi, ki so bili
zgrajeni s prostovoljnim delom,
je tudi zadružni dom v Zalogu.
Tudi v njem so bili včasih kine-
matograf, knjižnica, gledališki
oder, tako da je kulturno umet-
niško društvo Svoboda iz Zaloga,
ki je do takrat imelo svoje pred-
•.tave v Cirilovi dvorani, vcndarle
nušlo primeren prostor za svojo
dejavnost. Kot je zapisano v
knjižici »50 let delavske kulture
v Zalogu«, ki je izšla leta 1978
(uredil jo je Ivan Lukančič). se je
na tem odru zvrstilo prek sto Za-
ložanov in Založank, Kašljanov
in Kašljank, ki so sodelovali v tej
giedališki skupini.

Toda žal je večina članov iz
takšnih ali drugačnih razlogov
prenehala delovati, eden prvih
vzrokov za to pa so bili prav go-
tovo neogrevani prostori doma.
Zaradi mraza je bilo tudi gledal-
cev vse manj. Kdo neki si bo pri-
šel ogledat še tako zanimivo
predstavo, če pa bo moral sedeti
v mrzli dvorani in na neudobnih
stolih. Konec leta 1977 je bil
ukinjen kinematograf. knjižnica
se je umaknila bifeju. Vendar pa
na sivem pročelju doma, na ti-
stem njegovem delu, ki zre na
Agrokombinatsko cesto, še

vedno visi napis »KINO« in ne-
poučene vabi k filmskim pred-
stavam. Mar ne bi bil že čas, da bi
se po šestih lelih vendarle našel
kdo, ici bi ga odstranil?

ŠPORT IN KULTURA
SKUPAJ

Nekaj časa po ukinitvi kinc-
malografa je zadružni dom, toč-
neje bivša kinematografska dvo-
rana, sameval. V njej je le še gle-
dališka skupina Svoboda od časa
do časa uprizarjala predstave.
Potem pa je TVD Partizan pred-
lagal, da naj bi bile v veliki dvo-
rani še kakšne druge dejavnosti,
tiste, za katere je v Zalogu zani-
manje.

»Zdaj dom rti več prazen. S
prostovoljnim delpm smo obno-
vili veliko dvorano. V njej se
vsak dan zvrsti od 70 do 100
mladih, ki igrajo namizni tenis.
Ti tudi v republiškem merilu do-
segajo zelo dobre uspehe,« je
zdajšnje razmere v zadružnem
domu opisal predsednik sveta
krajevne skupnosti Zalog IMartin
Pograjc. »Strelsko društvo Parti-
zan pa si je na balkonu. ki ga do
takrat ni uporabljal nihče. ure-
dilo strelišče. V to strelsko druš-
tvo so včlanjeni tudi mladi. ki na

so v dvorani tako rekoč ves dan
in še zvečer, tudi strelci pridno
vadijo. nekajkrat so bili ob
koncu tedna v njej tudi inladinski
plesi. Dramska skupina Svoboda
zda j ne more več kadarkoli upo-
rabljati odra, saj so udard žogic
glasnejši od njihovega govorje-
nja. Na prcdstave se pripravl ja jo
v sobici za odrom. oder pa jini jc
menda na voljo le ob sredah.

»Šest do sedem vaj moramo
imeti na odru,« pravijo gleda-
liščniki. »Včasih je režisersedel v
dvorani, tako da je od daleč videl
vse pomanjkljivosti pri igri. Zdaj
stoji le meter stran od nas, kar pa
je preblizu.«

DOGOVORITI SE O UPO-
RABI

IN PLAČEVANJU STRO-
ŠKOV

Čeprav so igralci gledaiiške
skupine Svoboda ponesli ime
Zaloga od Primorske do Bele
krajinc, lani so na primer goslo-
vali triindvajsetkrat, pa se jim
zdi, da v domačem kraju ne do-
bijo nikakršne pohvale in priz-
nanja za svoje dclovanje.
ldealno bi bilo, pravijo, če bi
imeli mirno in toplo dvorano,
oder... Ker pa to ni uresničljivo.
vidijo izhod v pametnem dogo-
voru, kdo in kdaj naj dvorano
uporablja. Tega razporeda bi se
potem seveda morali držati vsi.

Člani gledališke skupinc Svo-
boda pa naštevajo še druge stva-
ri, ki jih težijo: kos odrske zavese
je odtrgan; stolov ni več, tisti pa,
ki so še ostali. so slabi; kulis ne
morejo prek noči pustiti na odru.
Slabe razmere odvračajo mlade
od igre. Saj prihajajo, a ne
vztrajno. Vse manj nas je, ugo-
tavljajo z grenkobo. In zmeraj
manj nas bo, menijo.

Že pred časom so se na skup-
nem sestanku v prostorih kra-
jevne skupnosti rečali vsi tisti, ki
jih zadeva uporaba velike dvora-
ne, da bi se domenili, kdaj bi imel
kdo na voljo prostor. Na papirju
so urnik uskladili, v praksi pa ni
nikoli zaživel. Martin Pograjc je
razložil: »Po tem urniku naj bi
gledališka skupina imela dvo-
rano zase ob sredah, toda če jih
dvakrat ali trikrat ni, drugi vidi-
jo, da je prostor prazen in ga zato
zasedejo.« Gledališčniki trdijo:
»Domenili smo se, da bomo
imcli ob sredah oder, zdaj pa to
ne velja več.«

Poleg tega, kdaj naj bi se kdo
nahajal v prostoru. pa so pro-
blemi še drugi. Prav gotovo sodi
med največje tudi ogrevanje
doma, saj je s starimi pečmi na
olje in premog skorajda ne mo-

goče dovolj dvi^nUi temperaturo

v vseh prostorih.- Predsednik
namiznoteniškega kluba (NTK)
Vesna Viktor Agrež meni lako-
le: »Smo zainteresirani za to. da
bi odbor, ki smp ga imenovali,
naredil razpored za uporabo
dvorane. Smo pa tudi za to, da se
zmenimo, kdo bo plačeval stro-
ške ogrevanja. Zdaj jih namreč
plačujemo sami, dvorano pa
uporabljajo tudi drugi. Če na
primer odgrnemo zaveso na
odru, se temperatura v dvorani
zniža za deset stopinj Celzija. To
pa stane! Še en primer, ki zadeva
vzdrževanje: pri mladinskih ple-
sih se parket precej uniči. Mi ne
moremo vsakokrat plačevat po-
novnega lakirania, saj to stane
okoli 200.000 dinarjev. Z mla-
dinci smo se sproti dogovarjali o
tem, kdaj jim je na voljo prostor
in kdaj ne. Toda zgodilo se je, da
je bila dvorana dan ali dva po
njihovem plesu, ko smo mi imeli
tekmovanje. še zadimljena in
smrdelo je po cigaretah. Igralci
so se zato pritoževali pri namiz-
noteniški zvezi.«

Predsednica osnovne organi-
začije ZSMS v Zalogu Vlasla
Ribič pa pojasnjuje: »Oktobra
smo se mladinci odločili, da v no-
vembru priredimo štiri plese. Na
prvo in hkrati največjo težavo
smo naleteli. ko smo hoteli dobiti
dvorano. NTK Vesna je namrcč
zahteval od nas — verjetno
upravičcno, saj je dvorano tudi
prcuredil — plačilo za uporabo
in prilagoditev njihovemu urni-
ku. Polcg tega smo morali uskla-
diti urnik še s strelci in dramsko
skupino. Na prvem sestanku smo
se dogovorili za okvirni urnik in
plačilo kurjave, kasneje pa smo
se morali še večkrat sestati, da
smo lahko izvcdli vse štiri plese.
Poudariti moramo, da nam je
NTK Vesna šel zeln na roko,
takq,da sino kljub težavam in ob
pomoči ansambla GO-GO le
l/vcdli, kar sino si zamislili. S
plcsi smo začasno prcnchali, na-
daljcvali pa jih bomo, ko ne bo
več potrebno ogrevati dvorane in
tako plačevati tudi teh stroškov.
Mislimo, da bi s pametnim urni-
kom lahko zadovoljili vse upo-
rabnike dvorane. Vemo, da je to
težko, toda z dobro voljo in pri-
jazno besedo se da narediti vše.«

IN KAKO
V PRIHODNJE?

Kakšna prihodnost se torej
obeta zadružnemu domu in bivši
kinematografski dvorani? Videti
je namreč, da se stvari vendarle
obračajo na bolje. Martin Po-
grajc je povedal. da v krajevni
skupnosti razmišljajo takole:
»Letos smo prišli v prioritetni
program krajevnih skupnosti in
tako že imamo zagotovljenih
320.000 dinarjev, nekaj denarja
pa bo prišlo še od najemnin.
Tako bi letos in prihodnje leto
naredili centralno ogrevanje, po-
skusili pa bi prenoviti tudi avlo in
stopnišče do prvega nadstropja.
Pri projektivnem ateljeju Slove-
nijales so že izdelali idejno reši-
tev funkcionalne ureditve doma,
ki ima toodliko, da jo bo mogoče
postopoma uresničevati.«

Načrti pa gredo.še dlje. »Po-
govarjali smo se tudi že o tem, da
gostinsko podjetje ABC Po-
murka ne bi imelo več bifeja v
poslopju. Namesto tega bi radi
imeli pošto ali banko, vendar
poštarji zahtevajo previsoko
udeležbo. Tudi klub upokojen-
cev se bo preselil na Poljane.
Vemo. da bi bilo najbolj prav, če
bi lahko ves dom uredili tako, da
bi služil krajanom, vendar si tega
ne moremo privoščiti, saj denar,
ki ga dobimo od najemnin za lo-
kale, potrebujemo za vzdrževa-
nje poslopja. Drugače bi sicer
dom, podobno kot marsikje
drugje v Sloveniji, propadal.«

Kot je torej videti, so vsi, ki bi
želeli še naprej uporabljati ve-
liko dvorano zadružnega doma v
Zalogu, pripravljeni na pogovor.
Bilcv bi nadvse škoda, če ne bi
našli skupnega jezika. Kajti ka-
kršnakoli Ijubiteljska dejavnost.
pa naj si bo to kulturna ali šport-
na, bogati in dopolnjuje človeka.
Pa tudi ne bi bilo prav, da dejav-
nosti, ki imajo v Zalogu že več
kot 50-letno tradicijo, pustimo
propasti.
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